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Informatievaardigheden in de hogeschool
Samenwerking tussen archiefdiensten
Er was eens in Dublin
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Waar vind ik dat in het curriculum?
Informatievaardigheden in de hogeschool

Oostende, 1 juni 2004

Op 1 juni trokken een 70-tal bibliothecarissen uit Vlaande-
ren naar de Katholieke Hogeschool te Oostende voor de 
studiedag ‘informatievaardigheden in de hogeschool’. Het 
publiek bestond dan ook voornamelijk uit (hoge)schoolbiblio-
thecarissen. De sprekers van de voormiddagsessie kwamen 
echter uit universitaire kringen.

Jan Tolleneer, campusbibliothecaris aan de Katholieke 
Universiteit Leuven, campus Kortrijk en docent aan de 
Universiteit Gent, opende de studiedag met een theoreti-
sche uiteenzetting over de rol van de docent, bibliothecaris 
en coördinator in de sterk evoluerende omgeving van het 
hoger onderwijs. De komst van BaMa, visitatie, accredita-
tie, elektronische leeromgevingen en de associaties heeft 
ongetwijfeld grote invloed op hun takenpakket. Tolleneer 
schetste daarbij meteen ook een toekomstbeeld waarin de 
student een actievere rol toebedeeld krijgt en meewerkt aan 
cursusmateriaal door annotaties te maken.
Voorts besprak hij de resultaten van een interne rondvraag 
bij het personeel van KULAK. Die had aandacht voor de 
rol van de bibliotheek en de lesgevers op het vlak van 
‘informatievaardigheden’. De conclusies van het onderzoek 
resulteerden in een adviesformulering, waarbij een aantal 
noden in de eigen organisatie werden geformuleerd: de 
nood aan een aangepast onderwijsconcept, een centrale 
instructieomgeving, onderzoek en innovatie, opleiding van 
de medewerkers en een rijke informatieomgeving.

Jan Kooistra, verbonden aan de Universiteit Utrecht, lichtte 
twee projecten toe waaraan hij heeft gewerkt: OMMAT 
(Omgaan met wetenschappelijk materiaal) en DelftSpecial. 
In beide gevallen gaat het om programmatuur om informatie 
te zoeken en te verwerken. Studenten kunnen zo trainen in 
werken in een wetenschappelijke, digitale informatieomge-
ving; ze kunnen interactief informatie verzamelen en verwer-
ken. En ze corresponderen er met anderen over de waarde 
van de opgedane kennis.
Voor Kooistra is correspondentie een sleutelwoord. “Weten-
schap is correspondentie over referenties”. Daarmee stelt 
hij dat alles wat wetenschappers publiceren een vorm van 
correspondentie is. ICT heeft die wetenschappelijke cor-

respondentie versneld en sterk geïntensiveerd. Bibliotheken 
worden mogelijk virtuele kenniscentra waar de adressen van 
alle wetenschappelijke correspondentie, of het nu gaat om 
digitale bestanden of discussies, wordt onderhouden.
Kooistra hamert ook op het dubbele belang van student 
en alumnus. Studenten moeten tijdens hun studie toegang 
krijgen tot de professionele netwerken van de alumni. Net 
zoals alumni toegang moeten krijgen tot alle wetenschappe-
lijke correspondentie op de campus.

Geheel op schema volgde om 12u de jaarvergadering van 
de sectie Schoolbibliotheken van de VVBAD voor alle leden 
en geïnteresseerden. Na de lunch en een rondleiding in de 
bibliotheek van de KHBO startte het namiddagprogramma. 
Dat bestond uit de voorstelling van vier cases en een panel-
gesprek met alle sprekers van de studiedag.  

Chris Peeters, mediatheekcoördinator aan de Karel de 
Grote-Hogeschool, beet de spits af met een voorstelling van 
Cavia, een zelfstudiepakket voor informatievaardigheden. 
Dit project, aanvankelijk opgezet door STIHO (Stichting 
Innovatie Hoger Onderwijs), groeide in de Karel de Grote 
Hogeschool uit tot het meest gebruikte zelfstudiepakket, 
maar is intussen verouderd.
In 2001 zetten enkele hogeschoolbibliothecarissen het pro-
ject voort onder de naam Cavia 2. Chris Peeters wil Cavia 
niet voorstellen als een successtory. Het aanvankelijk ambiti-
euze plan om een eindproduct af te leveren, moest worden 
afgezwakt. De werkgroep stelde vast dat bibliografi sche 
instructie maatwerk is, en dat ze beter een soort van half-
fabrikaat afl everen dat anderen kunnen aanpassen aan hun 
studieomgeving. Peeters eindigde met een gevatte refl ectie: 
“learn to drive is easier with cars that are easy to drive”.
  
De tweede case werd gebracht door Erika Meel en Carla 
Morlion van EHSAL. Zij beschreven hoe ze de ‘informatie-
vaardigheden’ in het curriculum van de Masters Handels-
wetenschappen & Handelsingenieur loodsten. Zij doceren 
dit deel zelf binnen het opleidingsonderdeel Academische 
Vorming. Het concept van dit nieuwe vak werd sterk aange-
stuurd door de decaan en gelanceerd bij de start van het 
academiejaar 2002-2003. In het academiejaar 2003-
2004 werd Academische Vorming een verplicht vak in het 
curriculum van het 3de jaar Academische Bachelor/1st 
Licentie.
De uiteenzetting eindigde met een strenge evaluatie. Er is 
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een toenemend gebruik van bibliotheek en databanken bij 
studenten, maar er zijn ook tegenkantingen. De examens 
zijn te zwaar, er is te weinig integratie tussen de opleidings-
onderdelen, en de opdracht is erg arbeidsintensief voor de 
docenten. Mogelijke aanpassingen werden aangestipt.

Mario Baeck is mediathecaris aan de Katholieke Hoge-
school Mechelen, waar een lange traditie heerst op het 
gebied van bibliotheek- en bibliografi sche instructie. In het 
begin van de jaren 1990 werd een cursus ‘omgaan met, 
verwerven en verwerken van informatie’ ingebed in het 
curriculum van de studenten in de lerarenopleidingen. En dat 
is nog steeds het geval. Ook in de andere departementen 
waren er soortgelijke initiatieven.
De bibliotheek vervult een grote rol in het aanleveren van 
cursusmateriaal. Het bibliotheekpersoneel wordt niet zelden 
gevraagd als gastdocent of als coach bij het uitvoeren van 
een opdracht. Er zijn ook trainingen voor het onthaal van 
nieuwe medewerkers, zodat zij ook kennis maken met de 
bibliotheekdiensten.

De gastheer van de dag, Patrick Vandegehuchte, gaf 
met zijn collega Nathalie Verhelle een inzicht in hoe ze 
‘informatievaardigheden’ aanbrengen bij de studenten van 
de KHBO. Maar vooral ook hoe dat beter kan worden 
aangepakt. Verhelles praktijkverhandeling voor de opleiding 
IBW gaf hen alvast een ideaal theoretisch kader. Die theorie 
werd aangevuld met de resultaten van een bevraging onder 
de lectoren van de KHBO over informatievaardigheden en 
eventuele wijzigingen in de nieuwe curricula. Tot slot deed 
Vandegehucht een oproep om meer samen te werken rond 
‘informatievaardigheden’.

Tijdens het panelgesprek vroeg een van de deelnemers zich 
af hoe bibliotheken nog actief kunnen participeren aan de 
leeromgeving, wanneer lectoren er rechtstreeks cursusmateri-
aal aanbieden.
Voor Kooistra biedt de techniek nu al heel wat oplossingen. 
Schakel een Harvester in, gebruik repositories en bied 
metadata daarover aan in knowledge centra (met of zonder 
hulp!).
Tolleneer trad Kooistra bij: bibliotheken moeten dringend 
ingrijpen en starten met het aanleveren van metadata.

Een andere vraag ging over weerstand tegen technologie. 
Hoe breek je weerstand tegen ICT, Google…? Volgens 
Kooistra is de evolutie onafwendbaar. De druk komt 
trouwens ook van bovenaf, na een negatief visitatierapport 
bijvoorbeeld.

De goed gevulde en gevarieerde dag werd daarna afgeslo-
ten, volledig op schema.

Dirk Desaever, diensthoofd EMI Plantijnhogeschool
dirk.desaever@plantijn.be

Samenwerking tussen archiefdiensten. 
Archiefrecht. Opleiding van archivarissen

Arnhem, 25 en 26 mei 2004

Het jaarlijkse Internationaal Duits-Nederlands-Belgisch 
Archiefsymposium werd dit jaar in Arnhem (Nederland) 
georganiseerd. Het was, zoals in het verleden, een ‘beslo-
ten vergadering’, waaraan enkel genodigden kunnen 
deelnemen. Aan Belgische zijde waren dat vooral Vlaamse 
rijksarchivarissen. Er stonden drie thema’s op de agenda: 
de samenwerking tussen archiefdiensten; de toepassing 
van Europese rechtsregels in de Europese lidstaten en de 
gevolgen hiervan voor het archiefwezen; en de opleiding 
van archivarissen. 

Gastheer was dr. Frank Keverling Buisman, hoofd van het 
Gelders Archief te Arnhem (http://www.geldersarchief.nl/). 
Bij wijze van inleiding hield hij een uiteenzetting over ‘De 
nieuwe structuren in het Nederlands archiefwezen’. Uit zijn 
ervaring met het in 2002 opgerichte Gelders Archief, een 
samengaan van het voormalige Rijksarchief in Gelderland 
met het Stadsarchief Arnhem en drie kleinere gemeentear-
chieven, gaf collega Keverling Buisman toelichting bij de 
Nederlandse optie om Rijksarchieven en gemeentelijke 
archiefdiensten tot een Regionaal Historisch Centrum (RHC) 
om te vormen. Pionier op dit vlak was ‘het Utrechts Archief’. 
Aan de basis van deze fusie van archiefdiensten ligt de 
overweging dat één grote instelling meer mogelijkheden 
heeft dan twee kleinere en de overtuiging dat het noodzake-
lijk is dat alle erfgoedinstellingen zo goed mogelijk samen-
werken. 

Iets helemaal anders, maar toch ook een voorbeeld van een 
interessant lokaal samenwerkingsinitiatief, werd belicht door 
dr. Norbert Kühn (Rheinisches Archiv- und Museumamt, 
Brauweiler). Hij schetste hoe in het Rijnland de massaont-
zuring en de restauratie van papier gezamenlijk worden 
aangepakt. 

De namiddagzitting van de eerste dag was volledig gewijd 
aan ‘Rechtsvielfalt und Rechtseinheit in Europa. Zum Einfl uss 
des europäischen Rechts auf das nationale Archivwesen’. Dr. 
Udo Schäfer (Staatsarchiv Hamburg) leidde het thema in. In 
een erg juridisch-technisch referaat zette hij op systematische 
wijze uiteen hoe het Europese recht nu al een belangrijke 
invloed heeft op het recht in de lidstaten, en dus ook op het 
‘nationale archiefwezen’. Hij gaf als voorbeeld de con-
sequenties van de Europese aanbevelingen en richtlijnen 
betreffende de bescherming van de gegevens (Datenschutz), 
betreffende de raadpleegbaarheid van die gegevens 
(Datenzugang) en betreffende de digitale handtekening. 

Hoe een en ander in Duitsland en in Nederland verloopt 
werd uiteengezet door dr. Barbara Hoen (Landesarchiv 
Nordrhein-Westfalen, Düsseldorf) en door Mr. Charles 
G.M. Noordam (Haags Gemeentearchief). Uit deze 


